
1/4

Právě teď jsme ve válce, varuje bývalý šéf britských
špionů
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1. Zprávy
2. Komentář

Vzhledem k Putinově agresi „musíme udělat pár těžkých rozhodnutí,“ řekl Richard
Dearlove, bývalý šéf MI6.

Bývalý šéf špionáže Richard Dearlove považuje britské výdaje na obranu za nedostatečné k pokrytí
hrozeb, které představují Rusko a Čína | Leon Neal/Getty Images
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Richard Dearlove, bývalý šéf britské špionážní agentury MI6, nikdy nepatřil k těm, kdo by
tahali za hlavu.
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Zrovna minulý rok kritizoval „ významné členy naší vlastní elity“ za to, že „dělají práci
našich nepřátel za ně “ tím, že „obhajují Huawei“ a „odmítají publikovat seriózní vědeckou
studii, která zpochybňuje čínský narativ o původu“ COVID-19. Člověk by tedy nečekal, že
bude s Německem jednat v dětských rukavičkách po mimořádném ruském zachycení
toho, co mělo být tajným rozhovorem mezi šéfem tamního letectva a třemi podřízenými.

Bývalý špičkový špión skutečně nic z toho neměl: „Víte stejně dobře jako já, že jejich
bezpečnostní záznamy byly hrozné. Vlastně je to docela šokující,“ popotáhla Dearlove a
promluvila k POLITICO.

„Angela Merkelová byla notoricky neformální a řídila Německo z mobilního telefonu.
Takže jste si mohli být jisti, že ji Rusové poslouchali – a pravděpodobně stále poslouchají.
Myslím, že problém Německa je v tom, že je nyní temperamentně pacifistické a nikdy
nebralo bezpečnost vážně,“ dodal.

Německo však není jediným zdrojem znepokojení pro 79letou Dearlove. Také se obává
celkového stavu západní nepřipravenosti a nestability.

Pokud jde o Německo, není to tak, že „neexistují lidé, kteří to berou vážně, ale jsou
nepatrnou menšinou,“ řekl Dearlove. Poté zmínil Augusta Hanninga, bývalého prezidenta
německé zahraniční zpravodajské agentury BND – a osobního přítele – jako jednoho z
jednotlivců, kteří tak činí. A sám Hanning varoval , že ruské odposlouchávání vysoce
citlivého konferenčního hovoru je pravděpodobně jen „špičkou ledovce“.

Když byl šéfem MI6, byl Dearlove velmi vybíravý ohledně toho, co bude sdílet s BND,
protože se obával, že by to mohlo uniknout do Ruska až příliš snadno. "Byly tam určité
vysoce citlivé věci, které bychom jim nedali ani měsíc v neděli," řekl.

Vzhledem k roli Německa v podpoře Ukrajiny Západem by však pro současného šéfa MI6
Richarda Moora mohlo být obtížnější držet takové zpravodajské informace zpátky. "Němci
budou velmi nervózní, velmi nejistí, jak zahrát své karty, a budou zoufale toužit po
vedení," řekl Dearlove.

Kromě Německa má však o vysloužilého špiona zvláštní zájem také Británie.

Když přijde řeč na Spojené království, Dearlove identifikuje mezeru mezi slovy a činy,
mezi varováními – jako ministr obrany Grant Shapps prohlásil, že Británie se musí
rozhodnout, „zda se poddá moři problémů, nebo udělá vše, co je v našich silách, aby
odradilo nebezpečí“ – a skutečně podniknout účinné kroky k přípravě. „Kdybyste tady ve
Spojeném království zastavili někoho na ulici a zeptali se ho, zda si myslí, že Británie je
ve válce, podívali by se na vás, jako byste se zbláznili,“ řekl Dearlove. "Ale jsme ve válce
- jsme zapojeni do šedé války s Ruskem a já se to snažím lidem připomenout."

Dearlove je kousavý, pokud jde o úroveň britských výdajů na obranu, protože to prostě
nestačí na to, aby čelilo hrozbám, které představuje Rusko a Čína. V jarním rozpočtu z
minulého týdne kancléř Jeremy Hunt oznámil, že britské ozbrojené síly nebudou okamžitě
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dostávat nové peníze, a rozhodl se udržet výdaje na obranu na 2 procentech národního
příjmu kvůli fiskálnímu stlačení, potřebám Národní zdravotní služby a prioritním snížením
daní.

Podle Malcolma Chalmerse z Royal United Services Institute to však v reálných číslech
představuje pokles a pravděpodobně to bude znamenat možnosti řezání. „Vše ostatní, co
není součástí jaderného rozpočtu, bude pod silným tlakem,“ uvedl Chalmers v prohlášení.
"Vláda bude muset učinit některá nepříjemná krátkodobá rozhodnutí mezi různými
schopnostmi konvenčního vybavení v době, kdy válka na Ukrajině svítí do centra
pozornosti opomíjených schopností, do kterých naše ozbrojené síly zjevně potřebují více
investovat," dodal.

Bývalý šéf MI6 Richard Dearlove se obává celkového stavu západní nepřipravenosti a nestability |
Creative Commons prostřednictvím Wikimedia

Dearlove v tom opakuje Chalmerse. "Musíme učinit několik obtížných rozhodnutí a
obávám se, že těžká rozhodnutí jsou před námi právě teď." Měli bychom utratit alespoň
2,5 procenta,“ řekl. "Naléhavě potřebujeme postavit další lodě." Potřebujeme mnohem
větší námořnictvo. A my potřebujeme víc bot na zemi, proboha,“ zabručel s tím, že válka
na Ukrajině ukázala důležitost bojové lidské síly.

Bývalý šéf MI6 však čerpá určitou útěchu z toho, co dělají středoevropské a pobaltské
země, a chválí zejména Polsko za to, že v rámci NATO dosáhlo rekordně vysoké úrovně
výdajů na obranu. Polsko nyní vydává téměř 4 procenta HDP na obranu a právě tento
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týden prezident Andrzej Duda varoval, že „ ruské imperialistické ambice a agresivní
revizionismus tlačí Moskvu k přímé konfrontaci s NATO, se Západem a nakonec i s celou
svobodnou svět."

Vzhledem k tomu, že Rusko přechází na válečnou ekonomiku a vyčleňuje téměř 30
procent svého ročního rozpočtu na zbrojení, nastal čas, aby se všichni členové NATO
zaměřili na utrácení 3 procent svého HDP na obranu, řekl Duda.

Dearlove věří, že toto zvýšení výdajů na obranu je také nutné „odolat Trumpovi“. „Pokud
se [bývalý prezident USA Donald] Trump dostane k moci, v době, kdy se tak stane, bude
většina členů NATO buď na správné cestě, nebo nad 2 % svého HDP utratí na obranu,“
řekl. A to by mělo pomoci vyrovnat se s dalším funkčním obdobím dlouholetého kritika
NATO v Bílém domě.

„Je to docela odlišné od situace v prvním kole. Schvaluji to, co Trump udělal, když ve
svém prvním funkčním období vyzval NATO, a zejména Němce. Pokud Němci skutečně
začnou vážně utrácet za přezbrojování – což by měli dělat kvůli velikosti své ekonomiky
–, bylo by to naprosto transformační,“ řekl.

Přesto Dearlove, který řídil MI6 v letech 1999 až 2004, je ambivalentní vůči Trumpovi,
který si stěžuje, že evropští členové NATO neplatí svou cestu, a zašel tak daleko, že
pohrozil odstoupením od partnerství. Dearlove nedávno britské televizi Sky News řekl, že
Trumpovo znovuzvolení by bylo „problematické“ kvůli jeho problémům s NATO, a že
pokud by bývalý americký prezident jednal ukvapeně, mohlo by to způsobit mnoho škod,
včetně britské bezpečnosti.

Ačkoli Dearlove poznamenal, že se zdá, že Trump má Británii rád – na rozdíl od
úřadujícího prezidenta Joea Bidena – a pro Spojené království může být šance, že s ním
v Bílém domě zajistí obchodní dohodu. „Trumpovi se Spojené království citově docela
líbí, líbí se mu víc než Bidenovi. Chci říct, že Biden je staromódní americký irský katolík
se všemi předsudky, které mají irští katolíci o Anglii,“ řekl.

Pro POLITICO také řekl, že „v zákulisí se toho děje poměrně hodně“, pokud jde o „lidé
mluvící s [Trumpovými] lidmi z národní bezpečnosti, aby pochopili důležitost NATO.
"Nemyslím si, že je to ztracený případ," dodal.

Na Trumpovi se mu ale rozhodně líbí jedna věc – jeho nepředvídatelnost. „Princip
odstrašování je skutečně založen na nejistotě a neschopnosti odhadnout, co váš protivník
udělá. A myslím, že pokud jde o hádání, co Trump udělá, má odstrašující účinek, protože
si nikdy nemůžete být jisti, co udělá dál,“ řekl Dearlove.

To může být samozřejmě velkým přínosem při jednání s nepřáteli. Problém je, když se k
přátelům chováte stejně nepředvídatelně.
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